
 
 

29. januar 2019 

I henhold til § 37 i forretningsorden for Inatsisartut fremsender jeg følgende spørsgsmål til 

Naalakkersuisut 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

1. I hvilke dage har den nye bekendtgørelse om døgninstitutioner været i høring? 

2. Til hvem er den nye bekendtgørelse om døgninstitutioner sendt i høring? 

3. Er den nye bekendtgørelse sendt direkte til de private døgninstitutioner i 

høring? 

4. Hvis den er sendt til disse, hvornår under høringsprocessen er denne sendt til 

dem? 

5. Er det rigtigt, at der i den nye bekendtgørelse er fastlagt, hvem, der skal være 

medlem af bestyrelsen i disse institutioner? 

6. Har de ansatte i private døgninstitutioner højere løn end ansatte i de offentlige 

døgninstitutioner? 

7. Er det rigtigt, at det ikke længere er muligt for børn, som bor i 

døgninstitutionerne efter ønske kan bo i samme værelse? 

8. Kan Naalakkersuisut redegøre for, hvor i den gamle og den nye 

bekendtgørelse er taget højde for styrket beskyttelse af børns rettigheder? 

9. Regner Naalakkersuisut med, at der i lighed med krav til de private 

døgninstitutioner vil blive fastlagt krav til sammensætningen af bestyrelserne 

i de virksomheder, der er finansieret af de offentlige? 

10.  Agter Naalakkersuisut at fastlægge nye krav til sammensætningen af 

bestyrelserne i private skoler, entreprenørvirksomheder o.l., der bygger for de 

offentlige, virksomheder, der har indtægter fra kvoter til de arter, som ejes af 

samfundet og mange andre? 

11.  Kan Naalakkersoq for De Sociale Anliggender bekræfte, at det samlede 

Naalakkersuisut ikke har taget stilling til den nye bekendtgørelse, og at den 

daværende Naalakkersuisoq for De Sociale Anliggende selv har underskrevet 

den? 

12.  Hvilken politik fører Naalakkersuisut vedrørende de private døgninstitutioner i 

Nuuk, Kangerlussuaq og Maniitsoq ? 

13.  Hvilken form for døgninstitutioner agter Naalakkersuisut at etablere for at 

styrke børns rettigheder? 

14.  Kan Naalakkersuisut bekræfte, at der er fastsat bestemmelser i henhold til 

Inatsisatlov om konkurrence og som gået ud over private virksomheders 

økonomi og sammensætningen af bestyrelserne ? 

15.  Agter Naalakkersuisoq for Sociale Anliggender at ændre bekendtørelsen, som 

ikke har ført til mere samarbejde og som til dels begrænser børns ønsker? 

 (Medlem af Aqqaluaq B. Egede, Inuit Ataqatigiit) 

 



 
Bgrundelse 

For yderligere at undersøge sagen om bekendtgørelsen om døgninstitutioner nærmere, er 

oplysningerne mangelfulde. Forholdene mellem private virksomeder og departementet er 

meget problematiske. Det er nødvendigt, at departementet undersøger tingene. Der er risiko 

for konflikt mellem de ovenfor nævnte grønlandske private virksomheder som kan udvikle sig 

til at være problematisk og kan koste mange penge. 

Jeg ønsker, at spørgsmålene bliver besvaret inden 10 dage, da vi må for klarhed for, om 

Naalakkersuisut vil gøre noget ved problemerne og lave ændringer i bekendtgørelsen. Blandt 

andet for at vi kan når at behandle de vigtige sager i Inatsisartut. 

 


